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نگـــــره
علیرضاپناهیان: 

باید برویم سراغ کارگردانان
  هر کارگردانی فیلم می سازد، مسائل 

را از حوزه بگیرد

 آرمان ملی –یاسمین طالقانی: 
بتوان  شاید  را  »مارمولک«  فیلم 
شناخته ترین فیلمی دانست که نقش 
روحانیون در آن به چالش کشیده و 
سال ها توقیف بود. اما به تدریج پای 
روحانیون به سینما و حتی کارگردانی 
باز شد. روز گذشته خبرآنلاین نوشت: 
نایب رئیس قرارگاه عمارگفت : اگر فیلم 
خوبی ساخته نشده، نخستین نقص آن 
به حوزه ربط دارد، ما باید برویم سراغ 
کارگردانان و نباید انتظار داشته باشیم 
که آنها به سراغ ما بیایند. حجت الاسلام 
والمسلمین علیرضا پناهیان با بیان 
اینکه ۹۹ درصد دانشگاهیان درگیر هیچ 
شبهه ای نیستند گفت: اگر در تبلیغ 
موفق باشیم، هیچ شبهه ای نمی تواند 
عرض اندام کند. علیرضا پناهیان در 
همایش همگرایی مبلغان دغدغه مند 
در تحول تبلیغ بر اساس نیازهای 
جامعه، در سالن بیداری جامعه الزهرا، 
طی سخنانی در مورد نیاز به تحول در 
عرصه تبلیغ اظهار داشت: باید فعالیت ها 
را بیشتر و افراد توانمند، ورود کرده و به 
تقویت خطابه طلبه ها بپردازند. پناهیان 
در بخشی از سخنانش اظهار داشت: 
در این رابطه نظرهایی است، از جمله 
اینکه مقدار معنویتی که الان در جامعه 
است قبل از اینکه به تبلیغ ما برگردد به 
عمل علمای دین ارتباط دارد، این عمل 
علمای دین در جامعه دیده می شود 
و در دل ها می نشیند و اثر می گذارد، 
مانند کارهایی که شخصیت هایی چون 
شهید سردار سلیمانی انجام داده اند، 
گرچه تبلیغ نیست، ولی عملی است 
که ماندگار شده است. وی گفت: اگر 
می خواهیم در امر تبلیغ موثر باشیم، 
باید تبلیغ درست و حساب و هنرمندانه 
باشد و اگر با وجود مخاطبان خوب، 
نتوانسته ایم در امر تبلیغ موفق عمل 
کنیم، باید روش تبلیغ مورد تحلیل قرار 
گیرد. پناهیان افزود: اگر در جامعه و 
دانشگاه امروز امور معنوی دیده می شود 
و روز به روز نیز در حال پیشرفت است، 
جای این سوال مطرح است، اما چه قدر 
به وضع تبلیغی ما وابسته است. وی 
یادآور شد: تبلیغ در زمان پیامبر)ص( با 
توجه به ساختار آن زمان بسیار سخت و 
دشوار بود، اما الان اوضاع بسیار متفاوت 
است، حقانیت و باطل خودش نشان 
داده و همه چیز به نفع تبلیغ است، با 
کمترین کار می توانیم کار بزرگی کنیم 
و اگر در امر تبلیغ موفقیت نداریم، نشان 
از برنامه ریزی نداشتن و تحول در امر 
تبلیغ است. پناهیان گفت: دشمنان 
هم حرفی برای گفتن ندارند و در چنین 
شرایطی هم باید خودمان را بسنجیم و 
اگر بگوییم دشمنان ما قوی هستند و 
تبلیغ ما ضعیف، سخن باطل است، چون 
حرف تازه ای برای گفتن ندارند و اگر 
امروز دشمنان هر چه به فعالیت بپردازند 
می تواند به نفع حقانیت اسلام و تبلیغ 
باشد. وی تاکید کرد: اگر بخواهیم در امر 
تبلیغ موفق باشیم، باید برنامه های بلند 
مدت داشته باشیم و ارائه دهیم. پناهیان 
گفت: امروز هر اشکالی در سینماست، به 
امر تبلیغ ما حوزویان مرتبط است، هر 
کارگردانی که فیلم می سازد باید کاری 
کنیم مسائل را از حوزه بگیرد، اما ما چه 
کار کردیم، اگر می گویید فیلم خوب 
ساخته نمی شود، چون نتوانسته ایم با 
کارگردانان ارتباط برقرار کنیم، اگر فیلم 
خوبی ساخته نشده، نخستین نقص آن 
به حوزه ربط دارد، ما باید برویم سراغ 
کارگردانان و نباید انتظار داشته باشم 

که آنها به سراغ ما بیایند. 
 روحانیان در سینما هستند 

در  روحانیونی  اکنون  البته   
قامت کارگردان حضور دارند مانند 
حجت الاسلام امید آقایی کارگردان 
روحانی فیلم سینمایی »ورود و خروج 
ممنوع« که از فیلم های متقاضی حضور 
در جشنواره سی ونهم فیلم فجر بود. او 
معتقد است این اثر سینمایی یک اثر 
جشنواره ای نیست. مهر نوشت؛ او در 
پاسخ به اینکه به عنوان یک روحانی 
کارگردانی این فیلم را برعهده داشتید، 
تا چه اندازه کمک کرد تا از حوزه علمیه 
برای ساخت این فیلم تاییدیه دریافت 
کنید؟ گفت:  قطعاً این مساله تاثیرگذار 
بود. در واقع این مساله باعث شد که حوزه 
علمیه به ما اعتماد کرده و به این باور 
برسد که ما یک نقد مثبت به روحانیت 
داریم. خوشبختانه فیلمنامه ارائه شده 
به حوزه علمیه بدون هیچ ممیزی همراه 
بود، البته ممیزی هایی از سوی وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی داشتیم، به 
عنوان مثال نام اولیه فیلم »تک دل« 
بود، که با مخالفت روبه رو شد، من به 
آنها گفتم که این فیلم طنز است و باید 
اسم خاصی داشته باشد، در نهایت نام 
این فیلم به »ورود و خروج ممنوع« 

تغییر کرد. 

آرمان ملی – مطهره شفیعی: انتقاداتی که از سوی رئیس 
کل پیشین بانک مرکزی یعنی ابراهیم همتی منتشر شد، با 
حواشی مختلفی مواجه بود.  رویکرد او، انتقاد به مشی اقتصادی 
دولت روحانی بود و در برخی اوقات مدعی شده که بدون نظر او 
در جایگاه رئیس بانک مرکزی اقدام به اختصاص بودجه شده 
است.  به عنوان نمونه گفته است: »این اواخر متوجه شدم دولت 
حقوق ها را بعضا دو برابر کرده یعنی ۱۰۰درصد افزایش داده است. 
یا چند هزار میلیارد تومان به رفع مشکل ریزگردها اختصاص داد. 
تکمیل جـاده بجنورد به شمال این قدر، احیای دریاچه ارومیه و... 
زنگ زدم از آقـای نوبخت پرسیدم از کجـا؟ گفت: از محل فلان و 
فلان رفتم سازمان برنامه و بودجه ، دوستانه توضیح خواستم ، آقای 
نوبخت فراموش کرده بود تلفنی به من چه گفته بود. این بار گفت 
این ۶ ماهه این قدر درآمد نفتی داشــته ایم. رقمی نجومی گفتند. 
پرسیدم مگر الان چقدر نفت فروخته اید؟ عددی گفتند که رند بود، 
گفتم این قدر نفت که قیمتش این قدر نمی شود. بعد متوجه شـدم 
آقای روحانی به نوبخت اختیـار داده یا الزام کـرده هر وزارتی یا هر 
سازمان دولتی هر قدر اعتبار خواسـت بدهد و کاری نداشته باشد 
این رقم ها در بانک مرکزی پشتوانه دارد یا ندارد. یک روز که آقای 
نوبخت رقمی بالا برای یک پروژه حواله کرده بود، من نامه را با 
توضیح یکی از معاونان دریافت کردم که نوشته بود این پول خیلی 
زیاد اسـت... نداریم. من هم آن سـند را در کارتابل  انداختم تا بعد 
با آقای نوبخت صحبت کنم. دو سـه روزی گذشت آقای روحانی 
تماس گرفت؛ بی مقدمه و احوالپرسی گفت چرا پول این پروژه را 
نداده ای؟ گفتم از کجا بدهم؟ گفت: »رقم دادند که کجا ندارد سـند 
بزن این عدد میلیارد داده شـد بـا بقیه اش کار نداشته باش.« باید 
به گذشته بازگشت و به آنچه در دولت روحانی گذشت توجه کرد. 
حتی خبرگزاری فارس در سال ۱4۰۰ نوشته بود: »استقراض از 
بانک مرکزی حرف بی اساسی است و دکتر همتی هم این را تایید 
می کند. سازمان برنامه و بانک مرکزی دو نهاد حاکمیتی هستند و 
ما مشکلات بانک مرکزی را درک می کنیم. طلبکار بودن دولت از 

بانک مرکزی یک واقعیت است و اینگونه نیست که بانک مرکزی از 
پرداخت آن استنکاف کند، بلکه توان آن را برای کنترل نرخ تورم 
ندارد. مشکلی که همتی و بانک مرکزی دارند این است که موفق 
نمی شوند این رقم را تبدیل به ریال کند. نه اینکه نخواهند؛ ولی 
نمی توانند که طلب ۱. ٢ میلیارد دلاری دولت را به صورت ریال 
بدهند؛ چون معتقدند این موضوع پایه پولی و تورم را بالا می برد.« 
برخی اظهارات همتی را به زیر سوال برده واین سوال را مطرح کردند 
که چرا در این مقطع زمانی اقدام به طرح چنین موضوعاتی کرده و 
آیا فرصت انتقاد از او در دولت روحانی گرفته شده بود که اکنون در 

دولت رئیسی لب به انتقاد گشوده است؟
 »کارگزاران« دیگر سودی ندارد؟

 در اذهان بسیاری افراد هست که عبدالناصر همتی کاندیدای 
انتخابات ریاست جمهوری ۱4۰۰ بود که غلامحسین کرباسچی 
دبیرکل وقت حزب کارگزاران، حمایت این حزب از او را به طور 
علنی اعلام کرد. این حمایت اما مادام العمر نبود و انتقاد این حزب 
از اظهارات همتی طبیعی است. چنانکه ارگان مطبوعاتی حزب 

کارگزاران نوشت: »اظهار نظرهای تکان دهنده عبدالناصر همتی 
درباره چـاپ بی رویه پول در دولت حسن روحانی علاوه بر اینکه 
اعتبار بانک مرکزی را زیر سؤال می برد به این زودی ها از یاد مدافعان 
ابراهیم رئیسی و منتقدان روحانی نخواهد رفت. اما اعتراف های آقای 
همتی در این مقطع ، پاس گلی بی نقص به مهاجمان دولت سیزدهم 
است. بعید است مدافعان دولت سیزدهم این پاس گل همتی را وارد 
دروازه نکنند و تا مدت هـا ، تورم موجود را به دولت حسن روحانی 
ربط ندهند. با همه احترامی که برای آقای همتی قائل هستم ، 
اظهارات ایشان قرائت یک سویه و به نوعی شانه خالی کردن از زیر 
بار مسئولیت است ، بر اساس قرائت همتی ، مقصر همه اشتباه های 
آن دوران ، دیگران هستند. همه »دروغ گفتند اما او که سکان را 

در دست داشت و مسیر را اشتباه رفت به خاطر فشار دیگران بود.«
 معنی تکذیب با تاخیر 

روز پنجشنبه اما عبدالناصر همتی در توییتی اظهارات منتسب 
به خود در کلاب هاوس را تکذیب کرد. او نوشت: »متن جعلی 
سراسر نمایشی و دروغ در فضای مجازی به عنوان سخنان بنده 
در کلاب هاوس منتشرمی شه! روزنامه سازندگی بدون بررسی و 
تحقیق، با تحلیل زننده چاپش می کنه! روزنامه کیهان با خوشحالی 
و برای پوشش دادن به رکورد تاریخی تورم٪۱۳ خرداد ماه، به نقل 
از سازندگی آن را تیتر ویژه می کنه! این تذهبون؟« او در نامه به 
مدیرمسئول ارگان رسانه ای حزب کارگزاران هم نوشت: »روز 
٢۷ خرداد ماه ۱4۰۱، متنی جعلی در فضای مجازی تحت عنوان 
سخنان همتی در کلاب هاوس منتشر شد که از اساس کذب و یک 
متن نمایشی سراسر دروغ بود. متأسفم که به رغم تکذیب صریح 
خبر از طرف من، روزنامه سازندگی بدون بررسی و تحقیق لازم، 
متن جعلی را با یک تحلیل زننده چاپ کرد و روزنامه کیهان نیز 
در شماره اول تیر ماه ۱4۰۱ خود، با خوشحالی و در تلاشی برای 
پوشش دادن به رکورد تاریخی تورم ۱۳درصدی خرداد ماه، به نقل 
از شما آن را تیتر ویژه کرد! این تذهبون« اکنون سوال اینجاست 
که چرا ٢8 خرداد و پس از آن همتی اقدام به انتشار تکذیبیه نکرد؟

آرمان ملی-  حمید شجاعی: تحولات پیرامون احیای برجام 
همچنان ادامه دارد و به نظر می رسد که به رغم تمام مشکلات و 
موانع همچنان این دیپلماسی است که کار می کند و از تهران گرفته 
تا بروکسل و سایر پایتخت های برجامی تلاش  ها برای احیای برجام 
ادامه دارد. این در حالی است که بسیاری از تحلیلگران و ناظران 
بیرونی معتقدند که با رصد شرایط و اظهارات طرفین به ویژه دو 
طرف ایران و آمریکا چندان نمی توان به احیای برجام و از سرگیری 
مذاکرات امیدوار بود چرا که هر چند برخی تحرکات امیدوار کننده 
و چراغ سبزهایی برای بازگشت به مذاکرات وین از سوی طرفین 
مشاهده می شود اما آنچه در عرصه عمل دیده می شود اینکه غربی ها 
در عرصه اقدام و عمل چندان تمایلی به بازگشت به مذاکرات در 
جهت رسیدن به توافق ندارند. این مهم را می توان از نوع اقدامات و 
رویکردهای غربی ها به ویژه آمریکا در خصوص ایران مشاهده کرد. 
چنانکه آنها از سویی از لزوم احیای برجام و بازگشت به مذاکرات 
سخن می گویند اما در عمل با تصویب قطعنامه ضد ایرانی در شورای 
حکام فضای تشنج آمیز و تحریک آمیزی را فراهم می کنند. از لزوم 
رسیدن به توافق دم می زنند اما در طرحی جدید پتروشیمی ایران 
را تحریم می کنند. همین مساله است که نشان می دهد غربی ها و 
در راس آنها آمریکا در خصوص ایران و برجام سیاست یک بام و دو 
هوا را پیش گرفته اند و به هیچ یک از اظهارات خود پیرامون احیای 
برجام نیز پایبند نبوده اند. حال اینکه ایران نیز در این میان بیکار 
ننشسته و به جای منتظر ماندن برای غربی ها در جهت بازگشت 
به مذاکرات مناسبات خود را با روسیه و چین تقویت کرده و بر این 
مبنا قراردادهای بلندمدتی در حوزه های مختلف با این کشورها 
منعقد کرده و حضور در سازمان همکاری های شانگهای را نیز 
می توان از دیگر اقدامات ایران در این خصوص قلمداد کرد. در این 
راستا به نظر می رسد که طرفین برجام باید یک بار برای همیشه 
نظر قاطع خود را برای احیا یا گذشتن از برجام به صراحت اعلام 
کنند تا طرف های دیگر مواضع مشخص خود را نسبت به شرایط و 
مقتضیات اعلام کنند. قدر مسلم همه طرفین از احیای برجام سود 
می برند و به نفع همه است که برجام احیا گردد. اما در این مسیر همه 
طرف ها به ویژه طرف خارج شده یعنی آمریکا باید به تعهدات خود 
پایبند باشند و منفعت برجام را نه صرفا برای خودشان که برای همه 
طرفین بخواهند. سفر اخیر سرگئی لاوروف وزیر خارجه روسیه به 
تهران و دیدار با رئیس جمهور و وزیر خارجه کشورمان و همچنین 

سفر دیشب جوزپ بورل مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا به 
تهران برای دیدار با مقامات کشورمان را می توان تحرکاتی در جهت 
احیای برجام قلمداد کرد و باید دید در ادامه چه اتفاقی پیرامون 

برجام رقم خواهد خورد. 
 قطار مذاکرات هسته ای به نقطه پایانی خودش رسیده

وزیر امور خارجه کشورمان در نشست خبری با همتای روسی 
خود با ابراز امیدواری نسبت به اینکه در آینده نزدیک مذاکرات 
مربوط به لغو تحریم ها و احیای برجام از سر گرفته شود اظهار 
داشت:  برنامه ریزی هایی در دستور کار وزارت خارجه است و 
امیدواریم با واقع بینی طرف آمریکایی بتوانیم در آینده نزدیک به 
نقطه نهایی توافق برسیم و در همین راستا آقای لاوروف از مواضع 
سیاسی ایران در مذاکرات و رسیدن به نقطه نهایی توافق از سوی 
روسیه تاکید کرد. حسین امیرعبداللهیان در خصوص از سر گیری 
مذاکرات احیای برجام گفت: قطار مذاکرات هسته ای برای لغو 
تحریم ها به ایستگاه های سخت و نقط پایانی خودش رسیده است 
و در همین چارچوب گاهی ایجاب می کند که توقف چند روزه ای 
در یک ایستگاه خاص را در نظر بگیریم گاهی این درخواست برای 
توقف از سوی طرف مقابل مطرح شده و گاهی اوقات ما برای 
جمع بندی نیاز داشته ایم که چند روزی توقف و مکثی در مذاکرات 
ایجاد شود. رئیس دستگاه دیپلماسی با اشاره به تلاش های صورت 
گرفته ازجمله از سوی نماینده اتحادیه اروپا در مذاکرات وین برای 
ادامه مذاکرات اظهار کرد: در همین چارچوب با آقای بورل در 
چند روز اخیر گفت وگوها و رایزنی های داشته ام. وزیر امور خارجه 
کشورمان تصریح کرد:  امیدواریم درآینده نزدیک بتوانیم ریل 
مذاکرات که در مسیر درست خودش قرار دارد مجددا این قطار را 
روی ریل در جریان و حرکت خود نگه داریم همان طور که پیش 
از این نیز گفتم ایران برای رسیدن به توافقی خوب و پایدار جدی 
است ما مسیر دیپلماسی را که مسیر درستی است ادامه می دهیم و 
در همین چارچوب بار دیگر آمریکا را به واقع بینی برای رسیدن به 

مرحله نهایی مذاکرات دعوت می کنیم. 
 باید کاری کنیم برجام احیا شود

وزیر خارجه روسیه در جریان کنفرانس مطبوعاتی مشترک 
با حسین امیرعبداللهیان وزیر خارجه ایران با تاکید براینکه در 
شرایطی که شاهد اعمال تحریم های یکجانبه آمریکا علیه دو کشور 
هستیم ایران و روسیه در تلاش هستند که روابطشان را گسترش 

دهند اظهار داشت: به رغم همه موانع و تحریم ها تجارت دو کشور 
سال گذشته 8۰ درصد افزایش پیدا کرد و به حدود 4 میلیارد دلار 
رسید و اکنون نیز این روند مثبت است و سعی می کنیم که این روند 
مثبت را ادامه دهیم. سرگئی لاوروف به موضوع برجام اشاره کرد 
و گفت: آمریکا زمانی که از برجام و قطعنامه ٢٢۳۱ سازمان ملل 
خارج شد یکبار دیگر حقوق بین الملل را نقض کرد باید کاری کنیم 
که برجام احیا شود به همان فرم اولیه که در سال ٢۰۱۵ ایجاد شد 
و در قالب قطعنامه ٢٢۱۵ مورد تایید شورای امنیت سازمان ملل 
قرار گرفت.  برجام باید بدون هیچ کم و کاست و یا اضافه ای احیا شود 
و در همین راستا باید تحریم های غیرقانونی علیه ایران که ناقض 
برجام است لغو شود و ما امیدواریم که طرف واشنگتن در این مسیر 
انتخابی منطقی داشته باشد. لاوروف تاکید کرد: ما از احیای کامل 

برجام بدون هیچ کم وکاستی حمایت می کنیم. 
 سفر به تهران 

در شرایطی که پس از صدور قطعنامه ضد ایرانی شورای حکام 
و پاسخ قاطع ایران به نظر می رسید که طرفین برجام با ایستادگی 
بر روی مواضع خود برای رسیدن به توافق به بن بست رسیده اند 
و باید منتظر کورسوهای امیدی برای بازگشت به مذاکرات بود، 
خبر رسید که مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا به تهران سفر 
خواهد کرد. چه اینکه سخنگوی وزارت امور خارجه از سفر جوزف 
بورل نماینده عالی سیاست خارجی و امور امنیتی اتحادیه اروپایی 
به تهران برای دیدار با وزیر امور خارجه کشورمان و برخی  دیگر از 
مقامات جمهوری اسلامی ایران خبر داد. به گفته خطیب زاده در این 
سفر که در چارچوب رایزنی های جاری میان ایران و اتحادیه اروپایی 
انجام می شود در خصوص مناسبات دوجانبه، برخی موضوعات 
منطقه ای و بین المللی و همچنین آخرین وضعیت مذاکرات رفع 
تحریم ها بحث و تبادل نظر صورت خواهد گرفت. در همین راستا 
جوزپ بورل مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا نیز روز گذشته 
سفر قریب الوقوع خود به تهران را تایید کرد و در توئیتی نوشت: »من 
به عنوان هماهنگ کننده برجام به تهران سفر خواهم کرد تا دیداری 
با امیرعبداللهیان و دیگر مقامات مربوطه داشته باشم. دیپلماسی 
تنها راه بازگشت به اجرای توافق و معکوس کردن تنش های کنونی 
است.« این در شرایطی است که تحولات پیرامون احیای برجام در 
نقاط دیگر نیز ادامه دارد و در همین خصوص معاون رئیس سیاست 
خارجی اتحادیه اروپا مورا در توییتی با انتشار تصویری، از شام 
کاری با حضور »جوزپ بورل« نماینده عالی اتحادیه اروپا و »راب 
مالی« فرستاده ویژه ایالات متحده در موضوع ایران در بروکسل 
خبر داد. انریکه مورا در این توییت نوشت: »گفت وگوی عمیق در 
مورد برجام و چشم اندازهای منطقه ای در خاورمیانه به طور وسیع  
انجام شد.  مالی بر تعهد قاطع آمریکا برای بازگشت به توافق تاکید 

کرده است.«

»آرمان ملی« تحولات پیرامون توافق هسته ای را بررسی می کند

سفرهای دیپلماتیک برای احیای برجام؛ از تهران تا بروکسل 
   امیر عبداللهیان:  برنامه ریزی برای از سرگیری مذاکرات در دستور کار است 

چرا  اظهارات رئیس سابق بانک مرکزی یک هفته بعد تکذیب شد؟

همتــی علیــــه همتــی 
   روز پنجشنبه عبدالناصر همتی در توییتی اظهارات منتسب به خود در کلاب هاوس را تکذیب کرد و آن متن را سراسر نمایشی و دروغ عنوان کرد 

مرتضی مکی در گفت وگو با »آرمان ملی«: 
فقط یک پوسته از برجام باقی مانده است

 عمق اختلافات میان اروپا و آمریکا
 کاهش پیدا کرده است

آرمان ملی- علیرضا پورحسین: وزارت امور 
خارجه آمریکا در بیانیه ای از گفت وگوی آنتونی 
بلینکن، وزیر امور خارجه این کشور با نفتالی بنت، 
نخست  وزیر رژیم صهیونیستی خبر داده و نوشت، 
آن ها درباره منحل شدن کنست صحبت کرده  اند. در 
این بیانیه با مطرح شدن ادعایی علیه نقش ایران در 
منطقه آمده است که وزیر امور خارجه آمریکا، بلینکن 
بر احترام آمریکا نسبت به روندهای دموکراتیک تاکید 
کرده و تعهد راسخ مان را نسبت به روابط استراتژیک 
قوی آمریکا و اسرائیل و نگرانی های دوجانبه  درباره 
تاثیر ایران در منطقه تکرار کرد. این بیانیه می افزاید 
که وزیر امور خارجه آمریکا تاکید کرد که از تداوم 
همکاری نزدیک در زمینه مسائل منطقه ای و جهانی 
استقبال می  کند. وی گفت: رئیس جمهور بایدن 
در انتظار سفر ماه بعدش به اسرائیل است تا در این 
خصوص رایزنی صورت گیرد. در راستای بررسی این 
مساله »آرمان ملی« گفت وگویی با مرتضی مکی، 
تحلیلگر ارشد مسائل بین الملل داشته است که در 

ادامه می خوانید: 
کدام مولفه ها سبب شد تا توافق بر سر 

برجام تا این میزان پیچیده شود؟
در مقطعی از زمان قرار گرفته ایم که بیم ها و امیدها 
در خصوص مذاکرات و توافق با غرب بسیار شده 
است. این درست است که گفته می  شود خروج 
نام سپاه پاسداران از لیست گروه های تروریستی 
اصلی  ترین مانع در فرآیند احیای برجام است اما به 
نظر می  رسد اگر این پروسه در مدت زمان کوتاه تری 
به نتیجه می  رسید، احیای توافق هسته ای سهل  تر 
بود. شرایطی که امروز در آن قرار داریم، ناشی از 
عواقب تصمیم برای میانجی قرار دادن طرفین برجام 
و اروپایی  ها در مذاکرات و تلاش برای لغو تحریم  ها به 
صورت مذاکرات غیرمستقیم است. همه این موارد 
باعث پیچیده شدن روند احیای برجام شد تا جایی که 
امروز برخی کارشناسان از احتمال شکست مذاکرات 

سخن می گویند. 
  آیا به واقع مرگ برجام نزدیک است؟

برجام و توافق در وضعیتی مخاطره آمیز قرار دارد از 
برجام پوسته ای بیشتر باقی نمانده است. ایران در این 
شرایط نمی خواهد در پایان دادن به برجام پیشقدم 
باشد اروپاییان نیز برجام را دستاوردی سیاسی و 
امنیتی برای خود می دانند و نمی خواهند بساط برجام 
برچیده شود و فشارهای سیاسی خود را در چارچوب 
برجام بر ایران وارد می کنند. مواردی از جمله نفوذ 
منطقه ای ایران و بحث دفاعی ایران از جمله مواردی 
است که اروپا می خواهد در توافقی جایگزین برجام 
یا در سندی در ضمن برجام به امضا ایران برسانند. 
به نظر نمی رسد اروپاییان در شرایط فعلی انگیزه ای 
عملی برای ادامه دادن به برجام داشته باشند و بیشتر 
سعی می کنند از چارچوب برجام به ایران فشار بیاورند 
و برجام را مبنای گفت وگوهای جدید قرار دهند. 
آینده در وضعیتی مبهم و پیچیده قرار دارد و پیش 
بینی دشوار است چون سرعت تحولات آنقدر سریع 
است که نمی توان با توجه به متغیرها پیش بینی 

دقیقی انجام داد. 
 آمریکا در قبال ایران چه سیاستی در پیش 

گرفته است؟
از آنجا که مذاکرات احیای برجام طولانی شد، 
کاخ سفید نیز مواضع خودش را در چارچوب همین 
مساله تغییر داد تا با این تغییر رویه نشان دهد که اگر 
مذاکرات نتیجه  ای به همراه نداشته باشد دیگر چشم 
بر این روند دور زدن تحریم نخواهد بست و ما در 
هفته  های اخیر شاهد هستیم که با توجه به افزایش 
تنش میان تهران و واشنگتن پیرامون موضوع برجام، 
آمریکایی  ها تحریم  های جدیدی را علیه ایران اعمال 
کردند. تصویب قطعنامه در شورای حکام آژانس 
بین المللی انرژی اتمی یادآور روزهایی است که 
تصویب۹ قطعنامه در شورای حکام در نهایت باعث 
ارجاع پرونده ایران به شورای امنیت سازمان ملل 
شد، با توجه به اینکه پیش  نویس این قطعنامه توسط 
آمریکا و تروئیکای اروپایی به شورای حکام ارائه شده 
است، احتمالا شاهد شکل  گیری اجماع علیه تهران 
خواهیم بود. رویکرد دولت  های اروپایی در مذاکرات 
احیای برجام با توجه به نوع رفتارهای دولت آمریکا 
و ایران تنظیم می شود. در دوره ترامپ اروپایی  ها 
مخالف و منتقد سیاست آمریکا در بخش  های مختلف 
به ویژه خروج یکجانبه از برجام بودند و ما شاهد یک 
اختلاف  نظر عمیق میان اروپا و دولت ترامپ در 
اعمال تحریم  ها علیه ایران بودیم. درست است که 
اروپایی  ها از نظر اقتصادی نتوانستند مقاومتی در 
قبال این خروج داشته باشند و بسیاری از شرکت  های 
اروپایی خاک ایران را ترک کردند اما در بعد سیاسی 
این ایستادگی را در قبال واشنگتن نشان داده و با 
ترامپ همراهی نکردند. اتفاقی که شاید این بار تکرار 
نشود. اظهارات در این برهه زمانی ابهام برانگیز است و 
مشخص موضع گیری نمی شود اما مشخصا مهم ترین 
موضوع اختلافی همچنان خارج کردن نام سپاه از 
لیست گروه های تروریستی است که در خصوص آن 
توافق نشده است زیرا مقامات آمریکایی باز هم عنوان 
کرده اند که ایران درخواست فرابرجامی دارد و این مانع 
کار است. اینکه ایران و آمریکا در این خصوص تا چه 
میزان انعطاف خرج دهند همچنان مشخص نیست 
اما موضع گیری های مبهم نشان می دهد که هم ایران 
و هم آمریکا همچنان احیای برجام را می خواهند اما 
حاضر نیستند یک امتیاز بیشتر بدهند یا یک امتیاز 
کمتر به دست آورند. خطوط قرمزی ترسیم شده است 
و هیچ یک حاضر به عقب نشستن از خط قرمز خود 

نیستند. امروز باید به دنبال یک راهکار عملی بود. 

  
مجلس داوطلبانه 
طرح شفافیت را از 

خود آغاز کند

امضایم از استیضاح 
 فاطمی امین را 

پس نمی گیرم

  
 نبـایـد

  مسئــولان را
 زیر سوال برد

 یکی از موضوعاتی که همواره بر آن تاکید می شود، جلوگیری 
از تضعیف دولت است. یک فعال سیاسی اصول گرا با بیان اینکه 
بین انتقاد و تخریب مرز روشنی وجود دارد، یادآور شد: در 
عین حال که نباید مسئولان را زیر سوال برد، می توان با نقد 
به آنها کمک کرد تا عملکرد بهتری را در حوزه مسئولیت شان 
ارائه دهند. رهبر معظم انقلاب در مواردی به برخی ضعف ها 
و عملکردها نقد داشتند تا مسئولان مربوطه با تلاش بیشتر 
ضعف ها را برطرف کنند و عملکردها را بهبود بخشند.  حسین 
سبحانی نیا ادامه داد: مسئولیت مسئولان بعد از سخنان اخیر 
رهبر معظم انقلاب خیلی بیشتر و سنگین تر شد. وزیری که 
می داند در حوزه کاری اش مشکلات و ضعف هایی هست 
باید تلاش کند این نقیصه ها را برطرف یا حداقل کم کند تا 
امیدواری مردم به حرکت نظام و تلاش مسئولان بیشتر شود. 

از قرار معلوم، اراده ای برای استعفای سیدرضا فاطمی امین 
وزیر صمت وجود ندارد و اگر اتفاق خاصی نیفتاد، احتمالاً او را 
باید اولین وزیر استیضاح شده دولت سیزدهم  بنامیم. اکنون طرح 
استیضاح وزیر صمت به کمیسیون صنایع و معادن ارجاع داده 
شده یکی از استیضاح کنندگان وزیر صمت، نماینده مشکین شهر 
است که می گوید تحت هیچ شرایطی امضای خود را پس نخواهد 
گرفت. او گفته روزی که وارد مجلس شدم با خود عهد کردم، 
طرح استیضاح وزیری را امضا نکنم، اما اگر این کار را کردم تا انتها 
پای عمل خود بایستم. محمود عباس زاده در پاسخ به اینکه اگر 
واردات خودرو تا امروز صورت می گرفت، امکان عدم استیضاح 
بود؟ گفت: خیر، این تنها مشکل موجود آقای وزیر نیست، 
هرچند معتقدم مشکل صنعت خودرو ما، تنها با واردات، حل 

نمی شود. خریدن خودروی خارجی، حق مردم است.

طرح شفافیت از سوی مجلس رد شد و دیروز یک نماینده 
سابق بهارستان گفت: شفافیت در همه ارکان کشور نیاز است و 
در تمام تبلیغاتی که دشمن انجام داده است، ذهنیت و تصورات 
خوبی در ارتباط با جامعه مدیریت و تصمیم گیرندگان کشور 
در نزد مردم وجود ندارد. فکر می کنم هرقدر حوزه های مختلف 
تصمیم گیرندگان بتوانند برای مردم شفاف شوند و مردم را در 
جریان تصمیمات خود قرار دهند، نتایج بهتری شاهد خواهیم 
بود. غلامعلی جعفرزاده ایمن آبادی افزود: تقاضای من این است 
که فرض کنیم، قانون نباشد و هر نهادی سعی کند در جهت مبرا 
ساختن، راستی آزمایی و اقناع خودش اتاق شیشه ای را تشکیل 
دهد. این اخلاق و فرهنگ حرفه ای و فرهنگ سازمانی محسوب 
می شود. ما مردم را در جریان امور و تصمیمات خود قرار می دهیم 
در آن صورت است که می توانند از تصمیم خود دفاع کنند یا نکنند.


